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Open ings rede door 
N. Veldhuyzen van Zanten 
(Voorzitter van het Bestuur van het Instituut voor de 
Veredeling van Tuinbouwgewassen) 

Dames en Heren, 

Al weer is een jaar verstreken en wij hebben thans weer het genoegen om 
gezamenlijk de Algemene Veredelingsdagen 1949 van het Instituut voor de 
Veredeling van Tuinbouwgewassen te houden. 

Ons programma is zo rijk gevuld, dat we, naar het mij voorkomt, zeer 
drukke dagen zullen hebben. 

De goede gewoonte van de begunstigers van het I.V.T. om jaarlijks met 
de genodigden en verdere belangstellenden enkele dagen af te zonderen voor 
nadere bespreking van selectie en veredelingsbelangen op tuinbouwgebied, 
blijkt meer en meer in een behoefte te voorzien. Van de zijde van de practische 
vakbeoefenaren zou de belangstelling ongetwijfeld nog veel groter kunnen 
zijn, wanneer zij zich bewust werden hoeveel zij door hun afwezigheid moeten 
missen. Het doet mij genoegen zovelen uit allerlei tuinbouwkringen hier aan
wezig te zien en het is mij een eer U namens het Bestuur van het Instituut 
voor de Veredeling van Tuinbouwgewassen hartelijk welkom te heten. 

Bijzondere woorden van welkom wil ik richten tot de Inspecteur van het 
Tuinbouwkundig Onderzoek, Ir de Bakker, tot Ir Honig, Inspecteur van het 
Tuinbouwkundig Onderwijs, tot Prof. Wellensiek, Directeur van het Labo
ratorium voor Tuinbouwplantenteelt en Prof. Dorst, Directeur van het Insti
tuut voor de Veredeling van Landbouwgewassen. En een bijzonder woord 
van welkom ook aan Ir Dermine, een buitenlandse gast uit België, van het 
Rijksproefstation voor de Veredeling van Fruitgewassen te Gembloux; wij 
stellen het op hoge prijs, dat ook vanuit België belangstelling getoond wordt 
voor onze Veredelingsdagen en wij heten deze vertegenwoordiger uit ons 
buurland hartelijk welkom. 

Verder wil ik hier welkom heten de Voorzitter en de Secretaris van de 
Raad voor het Kwekersrecht, Dr Beumée en Mr Bloemarts. Dan zien wij hier 
ook weer een van onze oude bekenden, de Directeur van het Rijksproefstation 
voor Zaadcontrôle, Dr Franck, die ik hier ook hartelijk welkom heet. Verder 
wil ik nog welkom heten Dr Boonstra, Secretaris van het College van Cura
toren van de Landbouw-Hogeschool, Dr Nijdam, die hier vertegenwoordigd 
is namens het I.V.R.O., Drs Becker van het Laboratorium voor Erfelijkheids
leer en Dr Jacobi, Directeur van het Proefstation voor de Boomkwekerij te 
Boskoop. 

Behalve de genoemde heren zijn er nog velen, die ik zou willen noemen 
en ik zou de lijst nog aanmerkelijk kunnen uitbreiden, doch ik wil dit thans 
niet doen; ik wil dan ook in het algemeen hartelijk welkom heten de ver
tegenwoordigers van de diverse verenigingen en stichtingen met bepaalde 
doeleinden; ik noem hier slechts de vertegenwoordigers van de N.F.O., van 
de Bond van Boomkwekers, van het CLL.O., van de P.S.C., van diverse 
keuringsdiensten, met en zonder verschillende alfabetische letteraanduidingen: 
de N.A.K., de N.A.K.-B., de N.A.K.-G. en de N.A.K.-S. Verder de vertegen
woordigers van de Bedrijfschappen en in het bijzonder de Heren Rijkstuin-
bouwconsulenten, die uit verschillende delen van het land aanwezig zijn. 
Ook de vak- en dagbladpers wil ik hier niet minder hartelijk welkom heten. 
Ik ben er mij ten volle van bewust hoe een machtig wapen de pers is. 



De gewoonte getrouw wil ik even in 't kort aanstippen de wederwaardig
heden van het I .V.T. in de periode, die nu weer achter ons ligt. 

W a t het bestuur betreft zag de heer M. Prins te Honselersdijk zich ge
noodzaakt wegens drukke werkzaamheden als bestuurslid te bedanken. In zijn 
plaats werd de heer P. v. Straalen te Amersfoort benoemd. Herbenoemd wer
den de per 31 December 1948 aftredende bestuursleden, de heren J. J. Med-
dens en Ir C. Koopman. In de Contactcommissie voor Fruitgewassen be
dankte als lid Ir H. J. M. Henkes; wij hopen, dat diens plaats eerlang zal 
worden ingenomen door de nieuwe secretaris van de N .F .O. 

Het bestuur vergaderde driemaal, teneinde de nodige aandacht te besteden 
aan het werkprogramma 1949 en de vraagstukken, verband houdende met de 
bouwplannen voor een proefboerderij te Eist en een hoofdgebouw op de proef
tuin „De Goor" te Wageningen, nader te bespreken en vast te leggen. Alle 
werkzaamheden ter voorbereiding van deze bouwplannen zijn in een verge
vorderd stadium en wachten nu op de goedkeuring van de Rijksbegroting 1950. 
Zodra deze er zal zijn kunnen wij verder werken en wij hopen dus in 1950 
een belangrijk deel van deze plannen te kunnen verwerkelijken. Dit jaar kon 
de proeftuin ,,De Goor" met 1.60.12 ha worden uitgebreid door aankoop van 
een stuk grond ten Noorden aan onze tuin grenzend. Ook kwam op deze 
proeftuin een warenhuis met 8 ingebouwde isolatiekamers gereed en werd 
een kweekkas gebouwd. Een tuinmanswoning nadert zijn voltooiing. 

Met medewerking van Ir G. de Bakker kon volume worden verkregen voor 
de herbouw van de proefboerderij te Eist. Zodra alle formaliteiten zijn ver
vuld kan een aanvang met de bouw worden gemaakt, terwijl tevens getracht 
wordt ons bij deze proefboerderij een ontvanggebouw met veldlaboratorium 
te stichten. 

W a t de werkzaamheden van het I.V.T. in dit jaar betreft kan ik mede
delen, dat aan de vorig jaar begonnen practijkproeven volgens het Deense 
systeem aanzienlijke uitbreiding werd gegeven. Verschillende commissies voor 
practijkproeven werden ingesteld. De Commissie voor het gewas tomaat heeft 
haar werkzaamheden in 1949 voortgezet, terwijl in 1949 voor het eerst door 
aparte commissies in studie werden genomen de gewassen tuinboon, spitskool, 
wortel, kroot, ui (in samenwerking met de Nederlandse Uienfederatie) en 
boerenkool. 

Zowel van de zijde van ambtelijke instanties als die van de practijk (zaad
producenten en tuinders) werd veel medewerking ondervonden. 

Het blijkt, dat deze practijkproeven-commissies, welke geheel naar de ge
wassen zijn gespecialiseerd, meer effectief zijn dan een algemene commissie, 
zodat de algemene Contactcommissie Groentegewassen van haar taak zou 
kunnen worden ontheven. 

Aan de Raad voor het Kwekersrecht werden verzonden: 
van rozen 14 rapporten 
van fruitgewassen . . . 8 rapporten 
van laanbomen . . . . 2 rapporten 
van groentegewassen . . 1 rapport 

Totaal . . . . 25 rapporten 
Een 22-tal excursies werden dit jaar rondgeleid. 
De cursus rassenkennis groenten voor assistenten van de tuinbouwvoor-

lichtingsdienst werd voortgezet. Behandeld werden talrijke groentegewassen. 
Ook werd een soortgelijke cursus begonnen voor de fruitgewassen framboos 
en aardbei. 

De volgende publicaties werden in druk uitgegeven: 



Ie. Derde Beschrijvende Rassenlijst voor Groentegewassen. 

2e. Mededeling no. 10: Krotenstudies, door Dr O. Banga. 
III. Vernalisatie en devernalisatie van bieten. 
IV. Verschillen in schiet-neiging bij verschillende 

rassen en selecties van platte of ronde kroten. 

3e. Mededeling no. 11: Algemene Veredelingsdagen 1948. Verslag van 
voordrachten en discussies. 

4e. Mededeling no. 12: Het kweken van nieuwe vruchtboom-onderstammen 
in Engeland, door Dr O. Banga. 

5e. Mededeling no. 13: Teelt en veredeling van aardbeien in België, door Dr 
O. Banga en Mej. Ir H. G. Kronenberg. 

6e. Mededeling no. 14: Krotenstudies, door Dr O. Banga. 
V. De inwendige vleeskleur van kroten. Haar be

oordeling bij rassenvergelijking en selectiewerk. 

7e. De aardbei. Onder redactie van Mej. Ir H. G. Kronenberg, door haar en 
vier andere personen geschreven. (Uitgever: Tjeenk Willink, Zwolle). 

Verder werden door medewerkers van het I.V.T. tal van artikelen in de 
vakbladen geschreven. 

Personeel: 9 Juni overleed de Heer J. Davidse. Met deze markante figuur 
verloor het I.V.T. één van haar beste medewerkers. Woorden van grote waar
dering werden aan zijn nagedachtenis gewijd en ook van deze plaats wil ik 
nogmaals wijzen op de grote betekenis van deze stoere werker, die door zijn 
veelzijdige practische kennis en zijn helder inzicht een stuwende kracht is ge
weest, waardoor het I.V.T. tot ontwikkeling is gekomen. Wij kunnen zijn 
nagedachtenis niet beter eren dan door voort te bouwen op de grondslagen, 
door hem gelegd. 

Met voldoening mag ik gewagen van de goede geest, die er op het I.V.T. 
heerst en de ijver en toewijding, waarmee alle medewerkers hun taak vervullen. 

Het programma voorziet voor de eerste dag in een zestal korte onderwer
pen, waarvoor zeker belangstelling zal bestaan, onderbroken door gezamenlijke 
maaltijden en een bezoek aan de proeftuin ,,De Goor". 

De volgende dag 
worden 's morgens de •••••MMBBM^MHHBSBMMBBMMBMMBBBIMf'S 
fruitspecialisten in het 
geweer geroepen, ter
wijl 's middags weer 
proeftuinen kunnen 
worden bezocht. 

Zo is er dus een rij
ke variatie. Ik eindig 
met de wens, dat wij 
allen een paar leerzame 
dagen zullen hebben en 
de Algemene Verede
lingsdagen 1949 tot 
verdere bloei van de 
Nederlandse Tuin
bouw mogen bijdragen. Kijkje in de zaal 



Summary 

Opening speech by the President, Mr N. Veldhuyzen van Zanten. 

The president, Mr. N. Veldhuyzen van Zanten, opens the Horticultural 
Plant-Breeding Days 1949 at Wageningen and Arnhem and welcomes all 
present. 

A survey is given of the activities of the past year. Special attention is 
given to the building program for the next year. He expresses his satisfaction 
for the growing cooperation between the scientifical workers of the Institute 
of Horticultural Plant Breeding and the practical Breeders. 



Selectie en groeikracht bij kruisbestuivers 

door 

Dr O. Banga 
(Instituut voor de Veredeling van Tuinbouwgewassen, Wageningcn) 

Na intee l t moet steeds kunstmat ig herstel van de groeikracht v o l gen 

Zoals de heer Vis eens in Zaadbelangen heeft geschreven, kan Neder
land heel wel een deel van de in de wereld benodigde zaden leveren, maar 
we moeten niet denken, dat de wereld op ons zit te wachten. Hij doelde 
hierbij speciaal op bloemzaden. Maar voor groentezaden is het precies zo. 
W e weten nu zo langzamerhand wel, dat er meer streken in de wereld zijn, 
waar gebleken is, dat men er zaden kan telen en ook, dat men in sommige 
van deze streken goed selectiewerk is gaan verrichten. Als Nederland zijn 
aloude roem op dit gebied wil handhaven, moet het derhalve zijn inspanning 
verhogen. 

Dat dit inderdaad beseft wordt, is te merken aan de toenemende neiging 
het selectiewerk te verscherpen. Het is daarom goed de consequenties van 
deze verscherpte selectie eens nader te bekijken. 

In het algemeen betekent verscherpte selectie, dat men zijn selecties ster
ker inteelt om de goede eigenschappen meer homogeen op de voorgrond te 
krijgen. Daardoor gaan deze selecties aan inteeltverzwakking lijden. De groei
kracht van de planten neemt af en zij geven veelal minder zaad. Ook worden 
zij vaak zwakker tegen ziekten of ongunstige omstandigheden. Dit verschijn
sel is op vele selectiebedrijven in ons land al lang bekend, b.v. bij kool, bij 
wortels en bij kroten. Men zegt dan: mijn selectie wordt te fijn, ik moet 
opnieuw beginnen. Vaak gooit men de te fijn geworden selectie dan aan de 
kant of men mengt er grover materiaal in en men begint inderdaad opnieuw. 
En voor de toekomst zorgt men dan, dat men de selectie niet te ver doorzet. 
Maar daarmee blijft men dan halverwege zijn doel hangen, hetgeen, gezien 
de huidige tendens tot een verscherping van de selectie, onbevredigend is. 

Er is echter wel een remedie voor deze moeilijkheden. Deze ligt in de 
onthulling van het geheim, dat bij kruisbestuivers inteelt slechts de helft van 
het veredelingswerk is. De andere helft bestaat in het samenvoegen en het 
onderling laten bestuiven van twee of meer ingeteelde stammen, om de groei
kracht, de heterosis of hybrid-vigor te herstellen. Voor alle gewassen, die 
gevoelig zijn voor inteeltverzwakking, horen deze twee dingen onherroepe
lijk bij elkaar. Voor deze gewassen moet het veredelingsschema na inteelt 
dus steeds herstel van groeikracht door kruising van ingeteelde stammen 
bevatten. 

Het is nu maar de vraag hoe. 
Om deze vraag nader onder ogen te kunnen zien, zal ik de verschillende 

hoofdtypen van de selectiemethoden voor kruisbestuivers de revue laten pas
seren. 

Hoofdtypen van de se lect iemethoden voor kruisbestuivers 
1. Massaselectie. Het uitzoeken van een aantal goede planten, de gezamen
lijke vermeerdering van deze planten, als massa, en het doorgaan op deze 
massa. 
2. Familieselectie. Een familie is de nakomelingschap van één plant, na 
kruisbevruchting. Wil men familieselectie toepassen, dan zoekt men in zijn 



veld goede planten uit en wint van ieder van deze planten het zaad afzon
derlijk. Ieder partijtje zaad geeft dan een familie. Men zoekt de beste families 
uit en gaat daar op door. 

3. Lijnselectie. Een lijn is de nakomelingschap van één plant, na zelfbevruch-
ting. Bij lijnselectie moet men eerst speciale maatregelen treffen, dat kruis
bestuiving wordt uitgesloten en dat zelfbevruchting plaats vindt. Slaagt 
men er in van verschillende goede planten d.m.v. zelfbestuiving een nako
melingschap te verkrijgen, dan kan men, door op de beste van deze nakome
lingschappen door te gaan, lijnselectie toepassen. Bij sommige kruisbestuivers 
is zelfbestuiving van nature mogelijk, bij andere wordt zij verhinderd door 
zelf-incompatibiliteit. In verschillende gevallen kan men deze echter door be
paalde kunstgrepen omzeilen. 

4. Ouderselectie. Zoals U weet, kunnen we bij massaselectie geen scheiding 
teweeg brengen tussen een plant, die een bepaalde dominante eigenschap in 
homozygote vorm bezit en derhalve in zijn nakomelingschap constant blijft, 
en een andere plant, die dezelfde eigenschap in heterozygote vorm bezit en 
derhalve in zijn nakomelingschap splitst. En ook kunnen wij die planten, welke 
alleen door toevallige gunstige omstandigheden er goed uitzien, niet afscheiden 
van de qua aanleg goede planten. Bij massaselectie houden we daardoor vele 
generaties lang allerlei ongewenste onzuiverheden in onze selecties. Om deze 
scheidingen wel teweeg te brengen, moeten we overgaan tot methoden, waar
bij de uitgezochte planten worden beoordeeld aan hun nakomelingschap. 

Bij familie- en lijnselectie beginnen we wel, net als bij massaselectie, met 
het uitzoeken van een aantal mooie planten. Maar we verschuiven toch de 
uiteindelijke beoordeling naar de nakomelingschappen van deze in eerste in
stantie uitgezochte planten. W e zoeken de beste van deze nakomelingschap
pen (families of lijnen) uit en gaan daarop door. 

Bij ouderselectie doen we aanvankelijk precies als bij familieselectie. W e 
zoeken mooie planten uit, winnen er nakomelingschappen van en beoordelen, 
welke van deze nakomelingschappen de beste zijn. Nu gaan we echter niet 
op deze nakomelingschappen door, maar keren terug tot die ouderplanten, 
van welke de goede nakomelingschappen afkomstig zijn. Dit kan alleen, wan
neer we in staat zijn deze ouderplanten gedurende het testen van hun na
komelingschappen in leven te houden. Hebben we niet met overblijvende, 
maar met één- of tweejarige planten te doen, dan is het de vegetatieve ver
menigvuldiging van de ouderplanten, die ons uit de brand kan helpen. In 
dit verband herinner ik aan de voordrachten van Prof. Wellensiek en Ir Sneep 
op onze Veredelingsdagen in 1947. 

Bij ouderselectie selecteren we dus de ouders, op grond van de beoordeling 
van hun nakomelingschap, en we gaan op deze ouderplanten door. Dit stem
pelt hem tot een afzonderlijke selectiemethode, die gebruikt kan worden als 
lijnselectie niet mogelijk is, of nogal wat moeilijkheden meebrengt. Lijnselec
tie heeft het voordeel, dat men meteen op de goed gebleken lijnen kan door
gaan. Zodra men echter twee of meer planten met elkaar moet kruisen om 
iets van hun genetische aanleg te weten te komen, kan de nakomelingschap 
van de goede planten verontreinigd zijn en is het een groot voordeel op de 
oorspronkelijke ouderplanten terug te gaan. 

Over de verschillende zo juist genoemde selectiemethoden is in allerlei 
opzichten nog een heleboel te zeggen, maar ik moet terugkeren tot mijn 
speciale onderwerp, dus tot de vraag hoe het bij de toepassing van deze 
methoden staat met de scherpte van de selectie en de groeikracht. 



Massasclectic 
Tot op de huidige dag is de massaselectie, overal in de wereld, voor kruis-

bestuivende groentegewassen de meest toegepaste methode. De nadelen heb 
ik al naar voren gebracht. Dat desalniettemin de massaselectie zo'n taai leven 
heeft en zo algemeen wordt toegepast, moet dus wel zijn bijzondere redenen 
hebben. Deze kunnen wellicht als volgt worden geformuleerd: 
a. Massaselectie past gemakkelijk in het schema van een gewone zaadver
meerdering en vraagt daardoor weinig extra kapitaal en arbeid. Zij wordt 
derhalve graag gebruikt in alle gevallen, waar geringe onkosten van meer 
belang zijn dan snelle resultaten. Dit is b.v. het geval bij veredelingswerk in 
kapitaal-arme bedrijven, of ook als men een bestaande selectie alleen maar 
in stand wil houden. 
b. Massaselectie werkt tamelijk goed ten opzichte van eigenschappen, die 
weinig door de omstandigheden worden beïnvloed of ten opzichte van die, 
welke door bepaalde handelingen gemakkelijk in een voor selectie gunstige 
extreme toestand kunnen worden gebracht. Daardoor immers wordt de keuze 
van planten, die alleen maar door toevallig gunstige omstandigheden erg mooi 
schijnen, maar in werkelijkheid slecht zijn, uitgesloten. 

Eigenschappen, die door de omstandigheden weinig worden beïnvloed, 
komen bij de groentegewassen niet zo veelvuldig voor. Maar wel kan men 
bepaalde gevoelig reagerende eigenschappen door de keuze van de groei-
omstandigheden vaak in een voor selectie gunstige extreme toestand bren
gen. Als voorbeeld kan ik de inwendige vleeskleur van kroten nemen. Bij 
langzame groei in de herfst ziet deze kleur er in de meeste knollen wel goed 
uit. Maar bekijkt men de knollen tijdens een periode van snelle groei, hetgeen 
veelal in Augustus het geval is, dan zijn alleen de knollen met zeer veel 
kleurstof nog donker. Die met minder kleurstof zijn nu licht. Massaselectie 
van de in Augustus bekeken knollen zal derhalve meer resultaat geven dan 
massaselectie van knollen, die in November zijn geoogst. 
c. Bij massaselectie is het gevaar, dat men waardevolle eigenschappen, die 
men moeilijk herkent, bij het selectiewerk zal verspelen, minder groot dan 
bij stamselectie. De verandering van het materiaal gaat bij de massaselectie 
nu eenmaal meer geleidelijk. Daardoor heeft men nu meer gelegenheid even
tueel verlies van goede eigenschappen te bemerken, voordat het te laat is. 
d. Men heeft minder snel last van inteeltverzwakking dan bij stamselectie. 
Dit voordeel is echter maar zeer betrekkelijk. Wan t als men de massaselectie 
serieus doorzet, komt de inteeltverzwakking op den duur net zo goed te 
voorschijn als bij toepassing van sneller werkende methoden. Hiervan zouden 
bij de Nederlandse selecties, die door massaselectie gewonnen zijn, talrijke 
voorbeelden zijn aan te wijzen. 

De bij de massaselectie gebruikelijke weg om inteeltverzwakking te ver
mijden is, dat men de selectie wat slapjes toepast en dus halverwege het 
doel blijft steken. Bij massaselectie gaat het behoud van de groeikracht dus 
ten koste van de scherpte van de selectie. Maar dit is niet in overeenstem
ming met de huidige tendens het veredelingswerk op een hoger peil te bren
gen, 

W e gaan nu over tot een volgende trap in het selectiewerk, n.1. tot de 
eenvoudigste vorm van familieselectie. 

Familieselect ie me t vrije bes tu iv ing 
Deze selectie gaat aldus in zijn werk, dat men b.v. 50 planten uitzoekt 

en deze vrij naast elkaar laat bloeien. Men oogst echter wel het zaad van 
iedere plant afzonderlijk. Deze afzonderlijke partijtjes zaad worden vervol-



gens in rijtjes naast elkaar uitgezaaid, ter beoordeling. Die rijtjes, welke ho
mogeen goed zijn, worden aangehouden; de overige worden weggedaan. Al
dus krijgt men een aantal families, waar men verder op doorgaat. 

Uit de beste van deze families zoekt men b.v. weer de 50 beste planten 
uit, laat deze weer gezamenlijk bloeien, houdt weer het zaad van iedere plant 
afzonderlijk, enz. En ondertussen gebruikt men de overgebleven planten van 
de uitgezochte families voor de productie van handelszaad. Het zaadperceei 
van de 50 eliteplanten en dat van de grote partij voor de productie van han
delszaad moeten liefst een behoorlijk eind van elkaar af liggen, opdat de 
eliteplanten niet door de grote partij worden bestoven. Dit is niet altijd ge
makkelijk en levert ook niet altijd de gewenste resultaten op. Daarom is een 
mooie oplossing, als men b.v. in een kap van een warenhuis of in een af
zonderlijke kas een aantal glazen hokken afscheidt, die speciaal worden be
stemd voor de zaadwinning van zulke groepen van eliteplanten. Men heeft 
dan het voordeel, dat deze planten vroeger bloeien dan de planten, die buiten 
staan, zodat verbastering met stuifmeel van zulke elders in de volle grond 
staande planten uitgesloten is, ook al staan zij betrekkelijk dichtbij. Dit is 
vooral van belang voor windbestuivers, zoals bieten en spinazie, omdat het 
stuifmeel van deze planten zeer licht is en over grote afstanden kan worden 
vervoerd. Door de openingen van de luchtingsramen van gaas te voorzien, 
worden ongewenste insecten buiten de hokken gehouden. En om de onder
linge bestuiving van de planten in de hokken te waarborgen, worden hierin 
kleine bijenvolkjes geplaatst. Ir Sneep zal U hier nog meer van vertellen en 
op de tuin zult U deze hokken kunnen zien. Daarom zal ik er nu verder niet 
op ingaan. 

De nu aangeduide methode van familieselectie is nog vrij eenvoudig. Men 
wint wel verschillende families, maar men houdt ze bij elkaar en werkt uit
eindelijk toch feitelijk maar met één selectie. Deze teelt men scherper in dan 
bij massaselectie. Doordat men zijn selectie steeds samenstelt uit planten uit 
verschillende families, heeft men een kans, dat men de inteeltverzwakking een 
tijdje tegenhoudt. Maar men blijft principieel toch in hetzelfde materiaal en 
komt vroeger of later onherroepelijk voor inteeltverzwakking te staan. Deze 
methode geeft wel de mogelijkheid tot een iets scherpere selectie. Maar ten 
opzichte van de kwestie van de groeikracht biedt zij in vergelijking met de 
massaselectie geen nieuwe perspectieven. Daarvoor is nodig, dat men ver
schillende families afzonderlijk inteelt en door proefkruisingen uitmaakt, wel
ke combinaties van deze families onderling de beste groeikracht geven. 

Dat het ten opzichte voor de te verkrijgen groeikracht niet onverschillig 
is, welke families men combineert blijkt uit het volgende. 

Proefkruisingen voor het uitzoeken van de beste combinaties van 
ingeteelde families 

Bij mais heeft men de meeste ervaring op het gebied van heterosis-kwesties. 
Daarom ontleen ik aan Wiggans enkele cijfers over de verschillen in op
brengst van verschillende combinaties van ingeteelde families in een aantal 
jaren. Wanneer van ieder van twee ingeteelde families wat zaad wordt ge
nomen, deze twee partijtjes zaad goed worden gemengd en het mengsel wordt 
uitgezaaid, kan men aannemen, dat de twee families elkaar bestuiven en dat 
men een F , van de twee families krijgt. Als het aldus verkregen zaad wordt 
uitgezaaid, kan men vervolgens nagaan, wat de opbrengst is van de hieruit 
opgroeiende planten; dit is dan dus de opbrengst van de gemaakte F ^ Zo 
kan men een hele serie van F / s maken om de beste combinaties uit te vinden. 
Deze beste combinaties kan men dan in het groot herhalen. Wiggans geeft de 
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volgende variatie in opbrengst voor verschillende combinaties van ingeteelde 
maisfamilies. 

Daarbij is steeds de beste ouder in een combinatie op 100 % gesteld. 
Jaar Beste ouder Variatie in opbrengst 

van Fj 's in % 
1924 100 % 33—160 
1925 „ 70—169 
1926 „ 58—227 
1927 „ 30—133 
1928 „ 37—201 

Hieruit volgt, dat het niet onverschillig is, welke families men combineert. 
Dit maakt het noodzakelijk een element aan de selectie toe te voegen, 

zodat we krijgen: 
a. Het uitzoeken van de beste families en het afzonderlijk voortkweken 

van deze. 
b. Het uitzoeken van de beste combinaties van deze families d.m.v. proef -

kruisingen. 

Familieselectie met beperking van de bes tu iv ingsmogel i jkheden 
Als men eenmaal is begonnen met de methode van de familieselectie met 

vrije bestuiving, is het niet zo moeilijk iets meer in de richting te gaan var. 
de familieselectie met beperking van de bestuivingsmogelijkheden. Dit kan 
b.v. door de nieuw uitgezochte families niet zonder meer naast elkaar te 
laten bloeien, maar ze in een gemeenschappelijke bestuiver te plaatsen. Men 
zet dan b.v. eerst een rij van de gemeenschappelijke bestuiver uit, dan de 
eerste familie, dan 2 rijen van de gemeenschappelijke bestuiver, dan de tweede 
familie, vervolgens weer twee rijen van de gemeenschappelijke bestuiver, enz. 
Daar gebleken is, dat de buurplanten elkaar veel sterker bestuiven dan de 
verder van elkaar staande planten in eenzelfde veld, worden alle families 
op deze wijze overwegend door zichzelf en door de gemeenschappelijke be
stuiver bestoven. 

Daardoor heeft het zin de verschillende families nu ook verder uit elkaar 
te houden. Heeft men een serie hokken, zoals ik zoeven noemde, dan kan 
men iedere familie in een afzonderlijk hok verder vermeerderen. Heeft men 
deze niet, dan moet men het in het open veld doen en houdt men ze zo goed 
mogelijk gescheiden door tussen nauw verwante families b.v. 200 m afstand 
aan te houden en tussen minder verwante families 500 m. 

Past men deze methode voor de eerste keer toe, dan moet men als gemeen
schappelijke bestuiver misschien zijn gewone selectie gebruiken. Maar als 
men er eenmaal mee bezig is en men heeft een aantal families naast elkaar 
lopen, dan kan men hiervoor b.v. zijn beste familie nemen. 

Is men eenmaal zover, dat men verschillende families naast elkaar heeft, 
dan behoeft men niet meer zo passief te staan tegenover het gevaar van de 
inteeltverzwakking. Zoals gezegd, kan men nu met voordeel proefkruisingen 
uitvoeren om de beste combinaties van de ingeteelde families vast te stellen. 
Deze proefkruisingen kan men nu weer heel mooi in de glazen hokken uit
voeren, door telkens kleine hoeveelheden zaad, of kleine aantallen planten 
van twee families gemengd in deze hokken te zaaien, respectievelijk te plan
ten, liefst niet direct in de bodem van de hokken, maar in potten. 

Men kan de familieselectie nu nog scherper maken door de bestuivings
mogelijkheden nog verder te verkleinen en als scherpste vorm van familie
selectie de paarsgewijze kruising gaan invoeren voor het winnen van zijn 
families. 
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Ook kan men proberen tot lijnselectie over te gaan. Is zelfbevruchting goed 
mogelijk of goed mogelijk te maken door bepaalde, niet al te ingewikkelde 
maatregelen en verzwakken de planten hierdoor niet al te snel, dan is lijn-
selectie een mooie methode. Lijnselectie en ouderselectie zijn de twee scherp
ste selectiemethoden. Het hangt speciaal van de bloembiologische eigenschap
pen en van de geschiktheid voor vegetatieve vermenigvuldiging van een ge
was af, welke methode men kiest. 

Ouderselectie 
Voorwaarde voor het vlot toepassen van ouderselectie is, dat men de 

ouderplanten gemakkelijk een aantal jaren over kan houden. Daarvoor is bij 
de 1- of 2-jarige gewassen nodig, dat men ze vegetatief kan vermenigvuldi
gen tot een kloon, zodat men één of meer van de verkregen planten kan ge
bruiken voor het winnen van zaad en één of meer andere planten van dezelfde 
kloon voor het overhouden gedurende een aantal jaren. Ik wil op de speciale 
techniek hiervan niet verder ingaan, omdat hierover op de Veredelingsdagen 
van 1947 al uitvoerig is gesproken, maar me beperken tot de algemene gang 
van de selectie. 

Men begint natuurlijk weer op de gewone wijze in zijn veld b.v. 50 goede 
planten uit te zoeken. Deze 50 planten moeten op een of ander moment (dat 
hangt van het soort gewas af) ieder voor zich tot een kloon worden ver
menigvuldigd. Een deel van iedere kloon wordt zodanig behandeld, dat men 
ze enige jaren over kan houden. Een ander deel wordt gebruikt om er achter 
te komen, wat de waarde van de ouder is. Daartoe moet men de verschillende 
klonen onderling of met een andere familie kruisen om zodoende aan de 
nakomelingschap te kunnen beoordelen, hoe de eigenschappen van de ouder
planten zijn. 

W e komen hierbij voor dezelfde gezichtspunten te staan als bij de familie
selectie. W e kunnen dus ook de volgende reeds genoemde wijzen van on
derlinge bestuiving weer toepassen: 

a) Gezamenlijk afbloeien van de 50 uitgekozen individuen (individuele 
planten of klonen), als bij de familieselectie met vrije bestuiving. Dit is, wat 
Prof. Wellensiek de massale proefkruising heeft genoemd. 

b) Het uitzetten van de uitgekozen individuen in een bepaalde bestuiver. 
c) Paarsgewijze kruisingen in bestuivingskasjes. 
De onder a) genoemde methode van de massale proefkruising is de een

voudigste en uit hoofde hiervan wel aantrekkelijk. Voorwaarde voor een 
goed succes is echter, dat alle planten of, als men klonen gebruikt, tenminste 
één plant van iedere kloon, door het stuifmeel van het gehele perceel worden 
bestoven, of althans door stuifmeel van zoveel planten, dat er voldoende 
Aa stuifmeel onder is. Wan t als een Aa plant alleen door AA stuifmeel zou 
worden bestoven, dan splitst hij in zijn nakomelingschap niet zichtbaar op. 

Aan deze voorwaarde, dat iedere plant door een wolk stuifmeel, afkom
stig van alle planten van het perceel, wordt bestoven, wordt in de natuur 
vermoedelijk echter niet voldaan, omdat een plant door zijn directe buur-
planten veel sterker wordt bestoven dan door verder afstaande planten. De 
uitkomsten van het onderzoek van Jenzen & B0gh in Denemarken wijzen hier 
op voor windbestuivers. En Ir Sneep heeft waarnemingen gedaan bij in-
sectenbestuivers, waarvan de resultaten in dezelfde richting gaan. 

Nu is het natuurlijk wel zo, dat de massale proefkruising meer kans op 
een goed resultaat heeft bij het gebruik van klonen dan bij dat van individuele 
planten. Wan t als een kloon uit vrij veel planten bestaat, zou het al een 
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wonder zijn, als niet één van deze planten in hoofdzaak door Aa stuifmeel 
zou worden bestoven. 

Maar m.i. kan men hetzelfde eenvoudiger en met meer kans op succes 
bereiken, als men aansluit bij de tweede door mij genoemde vorm van fa
milieselectie, waarbij een algemene bestuiver wordt gelegd. 

Daarbij moet echter nog wel het volgende worden opgemerkt. 
Bij het gebruik van deze methode voor de familieselectie kiest men als 

algemene bestuiver bij voorkeur een zeer goede familie uit, omdat men im
mers op de nakomelingschappen, die uit deze bestuivingen voortkomen, door
gaat. Daarvoor is het nu eenmaal familieselectie. 

Bij de ouderselectie keert men tot de ouders zelf terug, om er op door te 
gaan. Daarom kiest men als algemene bestuiver een ras of familie, die na 
kruising met de ouderplanten de beste aanwijzingen geeft t.o.v. de genetische 
samenstelling van deze ouderplanten. Ingeval het er om gaat, AA-planten 
van Aa-planten te scheiden, kiest men als algemene bestuiver een aa-ras. 

AA x aa > Aa 
Aa x aa •>- Aa + aa 

Indien er in de nakomelingschap van een te beproeven ouderplant geen 
splitsing optreedt, is de ouderplant homozygoot voor A. Treedt er wel split
sing op, dan is de ouderplant heterozygoot voor A en moet hij worden uit
geschakeld. 

Men kan deze methode toepassen met individuele planten, door deze regel
matig verspreid in een aa-ras te planten, of met klonen, door deze rij-gewij^ 
met twee rijen van de bestuiver af te wisselen. 

Aldus kan men ouderselectie toepassen in het open veld. Men hoeft dan 
alleen maar te zorgen, dat dit complex van algemene bestuiver en individuele 
planten of klonen in zijn geheel door afstand is geïsoleerd van andere bloeien
de percelen van hetzelfde gewas. 

Helaas is deze methode maar beperkt bruikbaar, n.1. alleen in die ge
vallen, waarin men weet, dat men met een monofacterieel overervende domi
nante eigenschap te maken heeft. In alle gevallen, waarin men de wijze van 
overerving niet weet of vermoed, kan men geen aa-ras als algemene bestuiver 
inleggen. 

Derhalve kan men, als men een algemeen bruikbare en meer zekere 
methode wil toepassen, beter zijn toevlucht nemen tot de paarsgewijze krui
singen in kruisingskasjes, zoals U vanmiddag op de tuin zult zien. Deze 
methode vereist wat meer kapitaalinvestering, omdat de kasjes moeten wor
den gebouwd. De arbeid van de paarsgewijze kruisingen is echter niet zo 
groot, sinds ontdekt is, dat zieke hommelkoninginnen dit voor ons kunnen 
doen. Daarover zullen Dr Minderhoud en Ir Sneep U straks meer vertellen. 

Bij deze paarsgewijze kruisingen kunnen we, ingeval we met een mono
facterieel overervende dominante factor te maken hebben, een aantal uitge
zochte ouderplanten kruisen tegen een aa-ras. Of als we niets weten van de 
erfelijkheid van de eigenschappen, waarop we selecteren, kunnen we de uit
gezochte ouderplanten in alle onderlinge combinaties kruisen. Die planten, 
die in verschillende van deze proefkruisingen een goede nakomelingschap ge
ven, zijn dan de planten, waarop we kunnen doorgaan. 

Als we eenmaal een aantal goede ouderplanten hebben gevonden, is het 
niet zo moeilijk hiermee iets nuttigs uit te voeren voor het produceren van 
een goed ras. Zij kunnen worden benut voor de verdere opbouw van families 
d.m.v. kruising met planten met andere goede eigenschappen. Ook kan men 
door verdere proefkruisingen uitzoeken, welke combinaties het beste resultaat 
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geven en dan deze tussen klonen van deze ouders herhalen. Men kan ze 
ook gewoon onderling kruisen en in de nakomelingschap familieselectie be
drijven, in de hoop, hierdoor iets nog beters te vinden. 

Het componeren van heterosis-rassen 
Om een heterosis-ras te kunnen samenstellen, moet men, zoals we hebben 

gezien, in ieder geval aan twee voorwaarden voldoen: 
a) Men moet een aantal ingeteelde families of lijnen winnen. Eventueel 

klonen van ingeteelde individuele planten. 
b) Men moet door proef kruisingen uitmaken, wat de beste combinaties 

zijn en de families, lijnen of klonen, die deze beste combinaties geven, 
aanhouden, teneinde de kruising tussen deze te kunnen herhalen voor 
de zaadproductie. 

Hierbij doen zich nog twee moeilijkheden voor. 
De eerste is deze, dat ingeteelde planten weinig zaad voortbrengen. Pas 

het kruisingsproduct van ingeteelde planten is weer krachtig. Maar op een 
zwak groeiende moederplant kan nooit veel zaad groeien, ook al gaat de 
zaadzetting op zichzelf, tengevolge van de kruising, met planten van een 
andere familie best. 

Men lost deze moeilijkheid bij verschillende landbouwgewassen aldus op, 
dat men de z.g. double cross toepast. Men maakt dan een F x van twee inge
teelde families en een andere Fj van twee andere ingeteelde families. De 
zaden van deze twee F / s worden dan nog eens goed gemengd en als zaai
zaad ter vermeerdering aan een boer uitgegeven. De twee FT's kruisen dan 
onder elkaar en geven de double cross, d.i. dan het zaad, dat als handels
zaad de wereld ingaat. 

Men kan deze double cross natuurlijk nog in allerlei variaties uitvoeren. 
Maar het is voldoende, het principe aan te duiden. 

De tweede moeilijkheid is, dat bij het maken van F / s op de eenvoudigste 
manier, n.1. door het mengen van zaadpartijen, men nooit kan voorkomen, 
dat naast kruising van planten uit twee verschillende families ook kruising 
tussen verschillende planten uit één familie plaats vindt. En deze laatste 
kruising geeft geen heterosis-effect. Het gevolg is dan, dat we een mengsel 
van krachtige en zwakke planten in de Fx aantreffen. 

Gaan we nu verder over tot het maken van een double cross van twee 
Fj 's, dan houden we alleen de krachtige planten als zaaddragers aan, dan 
weten we zeker, dat we werkelijk met kruisingsproducten tussen families 
werken. Mengen we daarna de zaden van de twee F / s , dan zal de double 
cross vervolgens niet zulke enorme verschillen in groeikracht tussen de indi
viduele planten te zien geven. 

Bij groentegewassen wordt verlangd, dat alle planten uit een zaaisel enigs
zins een homogeen beeld zullen geven. Om deze eenvoudige methode van 
zaadmenging bij groentegewassen te kunnen toepassen, zullen we derhalve 
moeten onderzoeken, in hoeverre we voldoende heterosis-groeikracht in het 
gewas zullen kunnen krijgen, als we de in het oog vallende eigenschappen zo
veel mogelijk in alle te combineren families gelijk en homozygoot maken en de 
heterozygotie beperken tot niet opvallende eigenschappen. Dit zullen we moe
ten onderzoeken. 

Als dit niet mogelijk is, zullen we aangewezen zijn op het gebruik van 
dingen als mannelijke steriliteit, zoals men in Amerika bij uien toepast, twee-
huizigheid, kloonvorming van zelfincompatibele planten e.d., hetgeen dan 
weer een complicatie te meer is. 
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Samenvatting 

1. Bij kruisbestuivers is inteelt slechts de helft van het veredelingswerk. De 
andere helft bestaat in het herstel van de groeikracht (heterosis, hybrid-
vigor) door combinatie van ingeteelde stammen. 

2. Bij toepassing van massaselectie is na verloop van tijd vrij scherpe inteelt-
verzwakking mogelijk. Deze is alleen te vermijden door de selectie niet 
te ver door te voeren, dus alleen ten koste van het veredelingswerk. 

3. Bij toepassing van familie-, lijn-, of ouderselectie kan scherp worden ge
selecteerd. Opgetreden inteeltverzwakking kan worden opgeheven, als men 
door middel van proefkruisingen tussen ingeteelde stammen nagaat welke 
combinaties in dit opzicht het gunstigst zijn, en vervolgens deze gunstigste 
combinatie op grote schaal herhaalt voor de productie van zaad. 

4. Bij familie- en lijnselectie werkt men door op de nakomelingschappen van 
individuele planten, resp. na kruis- of zelfbestuiving van deze. Bij ouder
selectie beoordeelt men individuele planten eveneens aan hun nakome
lingschap, maar men keert terug tot de ouderplant om op deze door te 
werken. Deze moet derhalve tijdens de beproeving van de nakomeling
schap in stand kunnen worden gehouden. Hulpmiddelen hiervoor zijn 
vegetatieve vermenigvuldiging en devernalisatie. 

5. Enige mogelijkheden van familie-, lijn- en ouderselectie worden nader 
aangegeven. Evenzo enige mogelijkheden voor het componeren van hete-
rosis-rassen. 

Tijdens de excursie op ,,De Goor" te Wageningen. Tentoonstelling van de documentatie 
van raskenmerken. 
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Discussie 

Prof. Weüensiek: Ik zou graag een opmerking willen maken over de paars
gewijze kruising, waar de laatste tijd veel aandacht aan wordt besteed. De 
grootste moeilijkheid is hier, wat men met het materiaal doen moet na de 
eerste kruising. Als men dan binnen dezelfde familie doorgaat, krijgt men een 
zeer snelle inteelt. Ik heb hier uitgebreide getallen over gehad bij rogge en men 
krijgt daar wel een opbrengstderving van een 20 %. Ik stel dit nu min of meer 
in de vorm van een vraag: W a t moet er met de paarsgewijze kruising ge
beuren na de eerste kruising? Hier lag de moeilijkheid, waar ik zelf op gestuit 
ben en die aanleiding was om deze methode over boord te gooien. 

Dr Banga: De bedoeling van de paarsgewijze kruisingen is in de eerste 
plaats het opsporen van de goede individuen. Zij worden door vegetatieve 
vermenigvuldiging in stand gehouden, zodat men, na het herkennen van de 
goede individuen aan hun nakomelingschap, op deze terug kan grijpen. Men 
kan er dan verder mee doen, wat men altijd doet met uitgeselecteerde indi
viduen: kruisen met andere goede individuen, families opbouwen, verder in-
telen, combinaties voor heterosisgroei uitzoeken, enz. al naar het gewas en de 
doeleinden. Maar de primaire bedoeling van de paarsgewijze kruisingen is het 
opzoeken van de goede individuen. 

Prof. Weüensiek: Dit kan eenvoudiger worden bereikt met de massale proef-
kruising. 

Dr Banga: Het gaat er in de eenvoudigste vorm om de Aa planten van de 
AA planten te onderscheiden. Bij de massale proefkruising rekent U er op, dat 
alle individuen o.m. door Aa planten worden bestoven. Gebleken is echter, 
dat de buurbestuiving in een veld overheerst en niet de bestuiving door een 
wolk stuifmeel, waarin alle planten met hun stuifmeel vertegenv/oordigd zijn. 
Dit maakt de methode onzeker. Daarom zou ik, als men niet de paarsgewijze 
kruisingen wil toepassen, nog de voorkeur geven aan de methode, waarbij de 
Aa en de AA planten in een veld aa planten worden gezet. Aa planten kun
nen dan worden herkend, doordat zij 50 % aa planten in hun nakomeling
schap geven. Maar dit gaat natuurlijk alleen op voor gevallen, waarin een 
begeerde eigenschap op één dominante factor berust. Men zal derhalve ieder 
gewas en daarin ieder geval op zichzelf moeten bekijken. 

Prof. Weüensiek is het met dit laatste eens. Het komt aan op het onder
kennen van de homozygoten van de heterozygoten. Naar alle waarschijnlijk
heid levert de massale proefkruising van de'onzuivere plant een splitsing in de 
nakomelingschap, terwijl de nakomelingschap van de zuivere plant constant is. 

Nog een opmerking over de paarsgewijze kruising. Wanneer vegetatieve 
vermeerdering van de plant mogelijk is, zou ik de paarsgewijze kruising willen 
wijzigen in de meest strenge selectie, die er bestaat, nl. de zelfbevruchting. 
Wanneer men alle moederplanten in allerlei paren wil leggen, krijgt men astro
nomische hoeveelheden combinaties. 

Dr Banga: Inderdaad voert zelfbevruchting altijd het snelst naar het doel, 
maar dat is bij een hoop kruisbestuivers moeilijk. Kunnen wij b.v. knopbe-
stuiving voor elkaar krijgen, dan is dat de weg. Maar kunnen wij de zelf-
bestuiving niet toepassen, dan is de ouderselectie, een remplaçant voor de 
lijnselectie, een scherpere vorm dan familieselectie. Wan t bij deze laatste 
methode houdt men nog goed en slecht door elkaar, terwijl de methode van 
de ouderselecties ons in staat stelt families op te bouwen uit combinaties van 
uitsluitend goede planten. Als men geen lijnselectie kan toepassen, dan is van 
een combinatie van ouder- en familieselectie het beste resultaat te verwachten. 
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Voorzitter: Nu de geleerde heren elkaar in de haren gezeten hebben, zal ook 
de practijk wel wakker geworden zijn. 

De heer Rijn Zwaan: Nu, M. d. V.. ik heb eigenlijk al een hele tijd zitten 
wachten of ze nu eens los wilden komen en eindelijk kwam men dan los. In de 
eerste plaats zou ik willen opmerken, dat na de verschillende veredelingsdagen, 
die wij gehad hebben, de conservatieve begrippen bij verschillende mensen al 
aardig aan het wankelen zijn en dat men zich gaat verzoenen met het idee, 
dat men meer doelbewust moet gaan werken en dat doelbewust werken ook 
gepaard moet gaan met ingewikkelder werk, dat meer moeite en kosten mee-
brengt. Zijn wij eenmaal zover met onze gedachten — en ik geloof, dat ver
schillenden hiervan al overtuigd zijn — dan gaan wij een stap verder en dan 
gaan wij aan het werk. Nu zijn de publicaties en de voordrachten, die op deze 
dagen worden gehouden, nog van te jonge datum, dan dat wij in de practijk 
al op goede resultaten zouden kunnen wijzen. In de allereerste plaats gaat het 
wetenschappelijk onderzoek vooraf en dan volgt de practijk. Maai voor ons is 
het zaad, dat wij afleveren, handelszaad, waaraan wij verdienen moeten. Dat 
is voor ons belangrijk en daarom zijn we altijd achteraan gekomen. Ik zou het zo 
prettig vinden als er meerdere mensen in ons vak een van de systemen gingen 
aanboren — het kan mij niet schelen welk systeem — en dan met een of meer 
producten, opdat wij in de toekomst de practische resultaten met elkander 
zouden kunnen uitwisselen, want dat is tenslotte de bedoeling van deze dagen. 
Dan heeft het ook resultaat, dan kunnen wij profiteren van elkanders ervaring 
en dan is er nog maar één ding te doen: de kleinzieligheid, die wij speciaal in 
ons vak zo vaak ontmoeten, opzij te zetten; die kleinzieligheid van: laat een 
ander niet weten, wat ik doe, want dat is mijn geheim. Ik vind dit ontzettend 
bekrompen en uiteindelijk blijf ik van mening, dat hoe ruimer standpunt je 
inneemt, hoe beter het is voor het vak en daardoor weer voor ons persoonlijk. 

Zelf ben ik wel aan het werk gegaan met enkele dingen, zowel met massale 
proefkruising als met paarsgewijze kruising en annex vegetatieve vermenig
vuldiging. Resultaten kan ik hiervan natuurlijk nog niet vertellen. Van de 
paarsgewijze kruising heb ik dit jaar zaad, maar wat de producten zullen zijn, 
weet ik nog niet en ik hoop daar volgend jaar meer van te kunnen zeggen. 
Meer kan ik vertellen van de massale proefkruising. Toen Prof. Wellensiek 
daar het eerst over sprak, had ik net als iedere andere zaadfirma zaailingen 
staan en in plaats van ze gezamenlijk te oogsten heb ik ze apart geoogst. Ik 
heb ze ook apart uitgezet en dit gaf voor mij zeer grote moeilijkheden, want 
het was eigenlijk maar een grote rommel; ik schrok ervan hoe een „rotzootje" 
ik gekregen heb. Het zou zo erg niet geweest zijn, als ik maar regels had 
kunnen vinden, waar een behoorlijke lijn in lag. Maar in de nakomelingschap 
van één plant zag ik allerlei rommel. Het zal wel komen, omdat ik er zelf niets 
van weet, maar dit wordt in de practijk wel heel moeilijk. Het gewas, dat ik 
onder handen had, was Savoye Kool. Dan zie je er een, die speciaal de neiging 
heeft om een put te maken en dan schrik je vreselijk, maar dan vind je enkele, 
die ook een gesloten kool hebben. Je vindt verder verschil in kleur, in grootte, 
in vroegte. Je vindt allerlei verschillen en die vind je in elke familie. Nu ben 
ik er mij van bewust, dat ik mijn werk nog niet goed gedaan heb, maar niet
temin sta ik voor een groot probleem, waar ik niet uit kan komen. Nu had ik 
dit gedacht: ik heb die massale proefkruising gedaan met materiaal, dat veel 
en veel te heterozygoot was, dat te ver uit elkaar lag. Dat bestoof elkander 
en nu kan ik er geen weg meer uit vinden. Ik heb toen gedacht of wij niet 
een stapje vérder moeten gaan en eerst het materiaal door wortelstek vegetatief 
vermeerderen, klonen maken en dan goed kijken met wat voor dingen 
je te doen hebt. Nu neemt men een kool midden uit de akker en een andere 
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van de walkant, die veel verschillen en daardoor al verkeerd beoordeeld wor
den. Wanneer wij eerst de kolen door wortelstek vermeerderen kunnen wij 
er veel beter mee werken. De verkeerde kolen gooien wij er dan uit en als wij 
dan een massale proefkruising gaan maken, hebben wij al beginmateriaal, dat 
veel dichter bij elkaar staat. Die controle op de keuze van onze zaaddragers 
is noodzakelijk; wij maken nu al fouten bij de keuze daarvan. Men moet 
critisch in zijn keuze zijn, niet zeggen: die kool wil ik hebben, die is ook wel 
mooi en die andere kan ik ook wel gebruiken, want dan maken wij een alle
gaartje. 

Voorzitter: Ik dank de heer Rijk Zwaan voor zijn uiteenzetting. Het is altijd 
prettig te horen, dat naar aanleiding van vorige veredelingsdagen de kwekers 
beginnen nieuwe methoden toe te passen. Ik ben alleen bang, dat het niet 
juist is, dat de heer Rijk Zwaan met een willekeurige populatie begonnen is 
massale proefkruisingen te maken. Men moet m.i. eerst beginnen met het 
maken van zuiverder materiaal, vóór men aan de massale proefkruising kan 
beginnen. Anders laat men een zeer heterozygoot mengsel met elkaar kruisen, 
hetgeen niets op kan leveren. W a t U zei van vegetatieve vermeerdering helpt 
U ook niet verder, want de heterozygote eigenschappen blijven in de planten, 
totdat U meer zuivere families hebt. Naar mijn idee bent U midden in de 
rimboe begonnen. Ik vind het echter zeer belangrijk, dat de heer Rijk Zwaan 
een begin heeft willen maken en dat hij geconstateerd heeft, dat er nog veei 
te verbeteren valt en nu moeten wij ons dus afvragen, hoe wij hem op weg 
kunnen helpen. 

Ir Wiebosch: Ik kan misschien nog iets aan het betoog van de heer Rijk 
Zwaan toevoegen. Wij hebben bij de spruitkool n.1. dezelfde fout gemaakt. 
Wij hadden een behoorlijke selectie en het was onze bedoeling, daaruit d.m.v. 
massale proefkruising de ongewenste kenmerken weg te selecteren. Wij hebben 
de selectie uitgevoerd op een tijdstip, waarop het in de practijk ook gebeurt, 
nl. als het gewas tegen het oogsten aankomt. Dit is echter fout, want dan kan 
men de planten niet scherp genoeg beoordelen. Wij hebben ons er toen reken
schap van gegeven, dat men niet alleen selecteren moet op het in de practijk 
gebruikelijke tijdstip, doch dat men de plant van het begin van zijn ontwikke
ling af nauwkeurig moet volgen. Dit is een stap, die gedaan is naar aanleiding 
van het gehoorde op de veredelingsdagen en bij mij is toen deze vraag opge
komen: Wanneer wij met vele factoren te maken hebben, dan kan men niet 
voor alle nagaan, wat hun erfelijk gedrag is. Wanneer het om monofactoren 
gaat is het niet moeilijk, maar er zijn kenmerken, die niet monofactorieel zijn. 
Dan moet men eerst gaan zuiveren op het kenmerk, dat men wil hebben. Nu 
heeft Dr Banga van de massaselectie gezegd, dat je daarmee op den duur ook 
inteelt krijgt. Is het nu mogelijk, dat ik weer op de normale productiecapaciteit 
terugkom, als ik aan het eind van mijn selectie ben? 

Dr Banga: De heer Zwaan heeft in een veld savoye kool, dat hij toevallig 
had staan, zaad gewonnen, maar nu niet van het hele veld door elkaar, maar 
van een aantal planten afzonderlijk. Deze afzonderlijke partijtjes zaad heeft 
hij naast elkaar uitgezaaid. Na het opgroeien van de planten ging hij na of 
er bij de verschillende nakomelingschappen van individuele planten al of niet 
betrekkelijk homogene families waren, en dat viel tegen. 

Als hij niets anders gedaan heeft dan wat ik nu gezegd heb, dan heeft hij 
de primitiefste vorm van familieselectie toegepast, n.1, in een vrij bestoven veld 
zaad van individuele planten afzonderlijk geoogst en de aldus verkregen fami
lies onderling vergeleken. Heeft hij van de individuen, van welke hij afzonderlijk 
zaad heeft gewonnen, tevens stekken gemaakt, welke hij tenminste tot na de 
beoordeling van de verkregen families in stand heeft weten te houden, dan 
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heeft hij de primitiefste vorm van ouderselectie, n.1. massale proefkruising, 
toegepast. Bij goed bevinding van een of meer van de verkregen families 
kan hij nu op de ouder of ouders, die deze goede (eventueel minst slechte) 
families hebben geleverd, teruggrijpen en van deze zaad winnen. 

Blijkt nu, dat er bij de aldus gewonnen families nog niets is, dat de moeite 
waard is, maar dat er integendeel allerlei gekke uitsplitsingen optreden, dan 
moet men eenvoudig hardnekkig verder intelen, tot men door deze phase heen 
is. Bij maïs heeft men precies ditzelfde ervaren. Daar heeft men met voort
gezette inteelt, gevolgd door herstel van de groeikracht (heterosis) door com
binatie van ingeteelde families, zeer goede resultaten verkregen. Dit is ook 
het antwoord aan de heer Wiebosch: als U door voortgezette selectie inteelt-
verzwakking krijgt, kunt U de groeikracht weer herstellen door onderlinge 
kruising van ingeteelde families. 

Nu doet het er niet zo veel toe, welke methoden men voor het uitvoeren van 
de inteelt toepast. Men kan zowel massa-, familie-, lijn- als ouderselectie toe
passen. Maar bij voorkeur gebruikt men de fijnere methoden pas, als het gewas 
al wat in de richting is, waarin men het hebben wil. Men kan dus met niet 
al te moeilijke familieteelt beginnen. 

Een ander punt is, dat men, welke methode men ook toepast, altijd indivi
duele mooie planten moet uitzoeken. De heer Zwaan heeft ervaren, dat men 
de waarde van een bepaald type beter kan beoordelen, als men er een kloon 
van maakt. De heer Wiebosch vindt het nodig de planten gedurende hun 
gehele groeiperiode in het oog te houden. Deze wijze, waarop men het phaeno-
type van de uit te zoeken planten beoordeelt, is natuurlijk zeer belangrijk, maar 
staat onafhankelijk van enigerlei methode van massa-, familie-, lijn- of ouder
selectie. D.w.z. voor al deze methoden is het even belangrijk, dat men de keuze 
van de planten zo goed mogelijk doet. Daarom is een grote mate van kennis 
van de rassen en van hun reactie op de omstandigheden nodig. Ik wil ook 
nog wijzen op het nut van selectie onder omstandigheden, die het bepaalde 
eigenschappen extreem moeilijk maken zich gunstig te vertonen. 

Prof. Wellensiek: Ik dacht bij de discussie over de moeilijkheden van de 
heer Rijk Zwaan aan twee jaar geleden, toen ik gesproken heb van het reizen 
per fiets, per boot of per vliegmachine. Nu heeft m.i. de heer Rijk Zwaan 
getracht met een vliegmachine op te stijgen van een rijwielpad. Hij moet echter 
eerst per fiets naar de autoweg en vandaar per auto naar het vliegveld. Ben ik 
daarmede duidelijk genoeg geweest? 

Voorzitter: Hieruit blijkt wel, dat, als het materiaal niet voldoende bekend 
is, men volkomen in de lucht hangt. 

Prof. Wellensiek: Natuurlijk zijn er ook nog hélicoptères! 
Voorzitter: Wij zouden hierover de hele dag kunnen discussiëren en dan 

zou nog niet iedereen weten, waar zijn fietspad, zijn autostrada of zijn vlieg
veld lag. Het lijkt mij wel zaak om hieraan nog eens extra aandacht te be
steden op een andere dag, doch nu moeten wij om tijdswille deze geanimeerde 
discussie afbreken. Er staat op het programma, dat wij om 12 uur naar ,,De 
Tien Zilverlingen" gaan voor een gezamenlijke lunch. Het is nu kwart over 
twaalf en ik zou daarom de discussie willen besluiten met Dr Banga hartelijk 
dank te zeggen voor zijn inleiding en tevens diegenen, die aan de discussie 
hebben deelgenomen. 

Voor wij nu weggaan, is hier nog een van onze oude getrouwen, de heer 
Biesheuvel, die weer een nieuwe appel heeft, die hij graag zelf aan het gezel
schap wil voorstellen. Hij zal er iets van vertellen en daarna hebben wij allemaal 
gelegenheid om langs de tentoonstelling van deze appels naar ,,De Tien Zilver
lingen" te gaan. 
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De heer W. Biesheuvel: Toen ik nog een jongeling was van twintig jaren 
stond ik ook wel eens op het podium en dan was het in het begin altoos: Heren 
en Dames. In die tussentijd, in de 60 jaren, die achter mij liggen, is er veel 
veranderd, vernieuwd en veredeld en daarom is het tegenwoordig geworden, 
als men het podium betreedt: Dames en Heren 

Zoeven zult U gedacht hebben: Die Biesheuvel valt zomaar met de deur in 
huis, want ook Dames en Heren was niet mijn begin. 

Mijn begin is nu, 
Hooggeachte vriendenschaar, 
Ik kom weer als in het vorig jaar, 
Een nieuwe appel U aanbieden. 
En hoop, dat zal geschieden: 
Steeds gezondheid, vreugde en heil, 
Te midden van U allen zijn. 

Dank U. (Applaus). 
En nu zou ik de heren er even attent op willen maken, dat ik hier heb de 

nieuwe Maria-appel, waarmede ik verleden jaar op Hilversum ben geweest 
en die verschenen zomer in het rassenregister is ingeschreven, zodat ik er voor 
25 jaren het kwekersrecht op heb. Nou, over een maandje ben ik 81 jaar en dus 
is dat lang genoeg voor mij. Ik wou nu de heren, die hieraan meegewerkt heb
ben, mijn dank betuigen voor deze inschrijving in het kwekersregister. 
25 jaren het kwekersrecht op heb. Nou, over een maandje ben ik 81 en dus is 
dat lang genoeg voor mij. Ik wou nu de heren, die hieraan meegewerkt hebben, 
mijn dank betuigen voor deze inschrijving in het kwekersregister 

Dit is dan de nieuwe appel, die nog geen naam heeft. Die had ik verleden 
jaar ook al bij mij, maar toen ik hem wou laten zien, zat hij al in de maag van 
een ander. De Maria-appel blinkt uit door helderheid en mooie kleur boven 
deze nieuwe appel. Wensen de heren hem nog te zien, dan kunnen zij dat 
doen, voordat deze appels opgedeeld worden. 

Summary 

Inbreeding and hybrid vigor in cross fertilizers. 
1. Inbreeding is only one half of the breeding work in cross-fertilizers. 

Restoring the hybrid vigor by means of the combination of inbred fami
lies or lines is the other half. 

2. Inbreeding a cross-fertilizer by means of mass selection will in due time 
cause a weakening of the variety. This can only be avoided if the selec
tion work is done not too seriously. 

3. By using family-, line-, or parent-selection the inbreeding may be done 
quite seriously, for the loss of vigor can be restored by crossing the in-
breds. 

4. The difference between family- and line-selection, and parent-selection is 
that in the first two methods the breeding work is continued with the 
descendencies of individual plants after respectively being cross- or self-
fertilized, but in parent selection, the work is continued with the indivi
dual plants themselves, after their descendencies have been tested. During 
this time they must be kept alive. This is possible by using methods of 
vegetative propagation and devernalization. 

5. Some possibilities of inbreeding and of the production of hybrid varieties 
are discussed. 
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